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DAMES EN HEREN,

De Commissie voor Binnenlandse Aangelegenheden, 
Bestuurszaken, Institutionele en Bestuurlijke Her-
vorming en Decreetsevaluatie besprak op 16 januari 
2007 het voorstel van decreet houdende de splitsing 
van de gemeente Antwerpen in de gemeente Ant-
werpen, de gemeente Ekeren en de gemeente Beren-
drecht-Zandvliet-Lillo.

1. Toelichting door de heer Filip Dewinter

De heer Filip Dewinter verklaart dat dit voorstel van 
decreet tot doel heeft de gemeente Antwerpen te 
splitsen in drie afzonderlijke gemeenten: de gemeente 
Antwerpen, de gemeente Ekeren en de gemeente 
Berendrecht-Zandvliet-Lillo. De spreker verwijst naar 
artikel 6 van de bijzondere wet van 8 augustus 1980 
dat bepaalt dat het wijzigen van de grenzen van de 
provincies en de gemeenten een gewestelijke bevoegd-
heid is. Artikel 298 van het Gemeentedecreet laat toe 
een splitsing van een gemeente voor te stellen.

De spreker ziet in Vlaanderen twee gemeenten waar 
de wens tot defusie reeds enige tijd leeft, met name 
Ekeren en Berendrecht-Zandvliet-Lillo. Beide dis-
tricten van Antwerpen, die van respectievelijk 1983 
en 1958 deel uitmaken van de grootstad Antwerpen, 
behoren sociologisch, geografisch noch economisch 
tot de Antwerpse metropool. Dat wordt bewezen 
door vele feiten en omstandigheden. Bovendien 
blijkt uit studies, zelfs vele jaren na de fusies, dat de 
bevolking van de beide districten niet tevreden is dat 
zij vanuit het stadhuis aan de Grote Markt worden 
bestuurd. Vlak voor de recente gemeenteraadsver-
kiezingen is uit een studie van de Universiteit Ant-
werpen gebleken dat 74% van de Ekerenaars en bijna 
80% van de inwoners van Berendrecht-Zandvliet-
Lillo voorstander is van een defusie. Ook het Ant-
werpse stadsbestuur heeft een studie laten uitvoeren, 
met name door het bureau Deloitte-Laga. Daaruit is 
gebleken dat een defusie zowel op politiek, juridisch 
als organisatorisch vlak haalbaar is. Bovendien zou 
een defusie financieel en economisch een goede zaak 
zijn voor de betrokken districten. 

De heer Dewinter doet opmerken dat heel wat 
partijen zich voor de idee van defusie hebben 
uitgesproken naar aanleiding van de gemeente-
raadsverkiezingen van 8 oktober 2006. In het verkie-
zingsprogramma van CD&V-N-VA uit Ekeren stond 
bijvoorbeeld het volgende: “Besturen dichtbij de 

mensen is een absolute noodzaak. Gelet op de proble-
men die een stedelijke structuur, zoals in Antwerpen 
het geval is, met zich meebrengt, wenst CD&V-N-VA 
Ekeren terug te keren naar een autonome gemeente 
Ekeren.” Ook in het VLD-programma van Ekeren 
wordt voor een defusie gepleit: “VLD-Vivant wil een 
bestuur op maat van de Ekerenaar. Gelet op het feit 
dat 74% van de inwoners voor een defusie is, is het 
duidelijk dat autonomie hoog op de agenda staat.” 
Dezelfde ideeën meent de spreker terug te vinden in 
de programma’s van andere partijen. 

De spreker besluit hieruit dat niet alleen de bevolking 
maar ook de politieke partijen en het socio-economi-
sche middenveld van Ekeren zich achter de defusie-
idee schaart. Indien dat zo is, moet die idee dan ook 
maar gerealiseerd worden. Het lanceren van vage 
beloftes voor de verkiezingen is één zaak, het nako-
men van die beloftes na de verkiezingen is meestal 
een andere zaak. 

Het voorstel van decreet werd ruim voor de gemeen-
teraadsverkiezingen van 8 oktober 2006 ingediend. 
Nu de gemeenteraadsverkiezingen voorbij zijn kun-
nen de programma’s getoetst worden aan de realiteit 
en kan nagegaan worden of  de partijen de gedane 
beloftes in de praktijk willen brengen. 

Het voorstel van decreet pleit daarom voor een defu-
sie van de twee districten. Het pleit ook voor enkele 
grenscorrecties die volgens de spreker voor de hand 
liggen. Het belangrijkste is echter dat dit voorstel van 
decreet uiting wil geven aan de wil van de bevolking. 

2. Algemene bespreking

De heer Marnic De Meulemeester meent dat een 
bestuur op maat eveneens mogelijk moet zijn in een 
fusiegemeente. In Oudenaarde bijvoorbeeld zijn er 
twaalf  deelgemeenten die allen op een goede dienst-
verlening kunnen rekenen. Ook in Antwerpen moet 
dat kunnen. In tal van andere gemeenten die fusies 
gekend hebben kan het blijkbaar wel. De VLD-frac-
tie zal het voorstel dan ook niet steunen. 

De heer Filip Dewinter suggereert dat de heer De 
Meulemeester contact zou opnemen met de lijst-
trekker van de VLD-Ekeren die voor de verkie-
zingen overigens ook districtsvoorzitter was. Voor 
de verkiezingen sprak die zich als volgt uit in een 
interview met Gazet van Antwerpen: “Zelfstandig-
heid zou een goede zaak zijn voor de districten. In 
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het geval van Ekeren is totale onafhankelijkheid op 
termijn misschien zelfs de beste optie.” Het verwon-
dert de spreker dat de politieke programma’s voor 
de gemeenteraadsverkiezingen allemaal pleiten voor 
autonomie, volledige zelfstandigheid, defusie. Na de 
verkiezingen komt er dan een voorstel van decreet in 
het parlement dat wil concretiseren wat de bevolking 
van de betrokken gemeenten wil, maar dan is men 
plotseling geen voorstander meer. Met dit voorstel 
van decreet wil de heer Dewinter de proef op de som 
nemen. Hij zal niet nalaten het standpunt van de par-
tijen, of  het afwezig zijn van een standpunt, aan de 
bevolking van de twee betrokken districten mee te 
delen.

De heer Kris Van Dijck meent dat de bekommernis-
sen die ook uit de bevragingen in de districten tot 
uiting kwamen, pertinent zijn. De indieners van het 
voorstel van decreet hebben op dat vlak een punt. 
In de betrokken districten is er een vraag naar meer 
bevoegdheden zodat het beleid dichter bij de behoef-
ten van de mensen kan aansluiten. De vraag stelt 
zich wel of op dit moment, zonder dat er een degelijk 
voorafgaand onderzoek verricht werd, de beslissing 
tot defusie via het voorliggend voorstel geen te dras-
tische maatregel is. Het is wel zo dat er in de richting 
van een defusie kan worden gewerkt. Meerdere Ant-
werpse districten zijn wat dat betreft vragende partij. 

De heer Filip Dewinter meent dat de heer Van Dijck 
niet goed geïnformeerd is over de problematiek. Er 
is door het Ekerse districtsbestuur in samenwerking 
met het Antwerpse stadsbestuur een onafhankelijke 
studie besteld bij het studiebureau Deloitte-Laga, 
die vorig jaar werd gepubliceerd. De reeds genoemde 
voormalige districtsvoorzitter Christophe Thomas 
verklaarde over die studie het volgende: “Het dis-
trictsbestuur is aangenaam verrast over de diep-
gaande studie, zeker wat het financiële plaatje betreft. 
De emotionele discussie is achter de rug, de funda-
menten voor een defusie liggen er nu. Voor het eerst 
hebben we nu een objectief en wetenschappelijk gege-
ven in het hele defusiedebat. Een autonoom Ekeren 
is volgens deze studie praktisch helemaal haalbaar. 
Op politiek vlak ligt dat misschien nog anders, maar 
allerlei peilingen tonen aan dat de Ekerse bevolking 
de defusiegedachte in ieder geval steunt.” De heer 
Dewinter besluit hieruit dat het huiswerk gemaakt 
is in de betrokken studie. Uit de studie blijkt dat 
een defusie technisch, juridisch, organisatorisch en 
financieel haalbaar is en dat het financieel een goede 
operatie zou zijn voor de beide betrokken districten. 
Bovendien zou een defusie nauwelijks geld kosten 

aan de fusiestad Antwerpen en komt de defusie tege-
moet aan de verzuchtingen van de bevolking in Eke-
ren en in Berendrecht-Zandvliet-Lillo. De spreker ziet 
dan ook niet in waarom er nog langer moet worden 
gewacht met een defusie. 

3. Artikelsgewijze bespreking

De artikelen 1 tot 9 worden zonder opmerkingen ver-
worpen met 8 stemmen tegen 5.

4. Eindstemming

Het voorstel van decreet houdende de splitsing van de 
gemeente Antwerpen in de gemeente Antwerpen, de 
gemeente Ekeren en de gemeente Berendrecht-Zand-
vliet-Lillo wordt verworpen met 8 stemmen tegen 5.

De verslaggever, De voorzitter,

Wim VAN DIJCK Kurt DE LOOR
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